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filmului, francez` [i italian`, dar care acum este
m`mic` a 3 feti]e minunate; cealalt` fiic` [i-a luat
doctoratul în medicin` la Institutul Carolin din
Stockholm [i lucreaz` acum ca expert la un institut
american de medicamente; b`iatul cel mare, care
lucreaz` la NASA; [i fiul nostru cel mic, care este
doctor în juristpruden]` [i care
lucreaz` ca avocat la Atlanta…

G-I.C: Aaaa! Poate reu[im s` îl
convingem s` vin` s` ne conferen-   
]ieze despre dreptul american. De
altfel, noi avem rela]ii foarte bune cu
Asocia]ia Baroului American. Am
organizat împreun` o serie de
reuniuni [tiin]ifice, unele foarte
aplicate, pentru c` ne-au ajutat la
elaborarea unor legi de care
Romånia avea nevoie [i în care
speciali[tii americani aveau o
experien]` îndelungat`, a[ putea
spune. A[a s-a n`scut legea
falimentului la noi - m` rog, o
titulatur` prescurtat`, c`ci legea are
o denumire mai ampl`. Am discutat [i
multe alte aspecte ale dreptului
afacerilor, ale dreptului comercial,
de care juri[tii romåni sunt dornici s`
se apropie cåt mai temeinic.

S.C.: A[ dori s` [tiu ce interese în
timpul liber ave]i, ce hobbiuri. Ce sport practica]i?

G-I.C: S` [ti]i c` din p`cate nu am timp foarte mult
pentru sport, îns` tenisul de mas` îmi place foarte
mult [i-l practic; îmi îng`dui aceasta pentru c` stau
la ]ar` mai mult - am o cas` la vreo 50 de km de
Bucure[ti, unde m` simt foarte bine. Asta nu
înseamn` c` nu-mi place s` privesc o serie de
meciuri de fotbal, care a fost cåndva o pasiune a
mea.

S.C.:  Ce citi]i, ce muzic` v` place?

G-I.C: Citesc destul de mult [i în afar` de domeniile
noastre de activitate, citesc [i c`r]ile unor colegi;
spre exemplu, citesc acum “O viziune asupra lumii
contemporane”, a unei mari personalit`]i braziliene
- este vorb` de domnul Ives Gandra da Silva
Martins, pre[edintele Consiliului de Studii Juridice al
Federa]iei Comerciale a statului São Paulo, membru
a 12 academii, printre care Academia Interna]ional`
de Drept [i Economie, Academia Interna]ional` de
Cultur` Lusiada din Portugalia, Academia Brazilian`
de Art`, al c`rui membru de onoare sunt, etc. {i
aceast` lucrare am avut onoarea chiar s` o prefa]ez
în calitate de editor, pentru c` sub egida Uniunea
Juri[tilor [i Societ`]ii Academice “Titu Maiorescu”
din Bucure[ti se afl` editura care se nume[te
“Continent 21” [i unde am publicat, în calitate de
editor, al`turi de lucr`ri de drep, [i lucr`ri de
brevistic` sau lucr`ri documentare.
În afar` de aceast` lucrare, v` mai ofer o carte
foarte interesant` de istorie romåneasc` [i anume
“C`l`ul diplomat Vå[inschi - pumnul lui Stalin în
Romånia”, a colegului nostru Adrian Grigoropol.
Domnia sa a fost procuror militar într-o anumit`
perioad` înainte de r`zboi, ulterior a devenit
gazetar, inclusiv în Statele Unite ale Americii. În
afar` de c`r]i de beletristic` pur`, am reeditat o
serie de lucr`ri ale unui coleg care este [i un
eminent romancier, ilustru nu doar în Romånia, ci [i
în str`in`tate, c`ruia i-au ap`rut vreo nou`-zece
c`r]i în Fran]a, a cå[tigat [i ni[te premii importante,
este vorb` de romancierul Vintil` Corbul, de care
probabil c` a]i auzit, care a fost magistrat înainte de
r`zboi [i care dup` r`zboi a împ`rt`[it destinul
intelectualului în Romånia comunist` - a trebuit s`
lucreze ca muncitor, într-un domeniu foarte
nepl`cut. Deci, am publicat unele din romanele lui,
unele inedite, altele relu`ri, cum este cazul “C`derii
Constantinopolului”, care s-a bucurat de succes.
Este un lucru trist, c`ci, din p`cate pentru Romånia,

oamenii nu prea mai au suficien]i bani pentru a-[i
putea permite s`-[i cumpere c`r]i.

S.C.: Cum este organizat` Uniunea Juri[tilor din
România?

G-I.C: Avem dou`sprezece sec]ii [i societ`]i
[tiin]ifice pe diferite profiluri: drept interna]ional,
drept public, drept penal, drept civil [i a[a mai

departe: deci, tot ceea ce juri[tii au în obiectivul lor
de activitate. Noi încerc`m s` cree`m condi]ii cåt
mai prielnice pentru ca to]i colegii no[tri s` se poat`
realiza, s` poat` s`-[i aduc` contribu]ia la
dezvoltarea sistemului de drept, la consolidarea
statului de drept în Romånia post-revolu]ionar`.

S.C.: Romånia tinde [i toat` lumea sper` ca foarte
curând s` fie acceptat` în Uniunea European`.
Considera]i c`, din punct de vedere al legisla]iei,
Romånia este preg`tit` pentru Uniunea European`?

G-I.C: S-au f`cut eforturi foarte mari imediat dup`
apari]ia Constitu]iei din 1991 dup` ce Romånia a
devenit membr` a Consiliului Europei, dar mai ales,
dup` ce Romånia a devenit membru asociat la
Uniunea European`. Nu este un demers u[or, pentru
c` sunt foarte multe legi care trebuiesc puse de
acord cu exigen]ele prezen]ei noastre în structurile
europene. {i în perioada mandatului meu ministerial,
am avizat foarte multe proiecte noi în[ine, Ministerul
de Justi]ie, inclusiv în ce prive[te activitatea
anumitor segmente ale institu]iilor puterii
judec`tore[ti. De asemenea, chiar [i cele dou` legi
vizånd liberalizarea a dou` profesii juridice
urm`reau, de fapt, armonizarea legisla]iei [i a
institu]iilor romåne[ti cu cele ale Uniunii Europene.
Desigur, întrebarea dumneavoastr` sun`: ”A]i [i
reu[it s` face]i lucrul acesta?” R`spunsul meu este:
nu, n-am reu[it! Dovad` este [i faptul c` periodic,
inclusiv Uniunea Juri[tilor, este invitat` de Ministerul
Integr`rii la diverse dezbateri legate tocmai de
aceast` problem`: accelerarea procesului de
armonizare a legisla]iei romåne[ti, a legisla]iei
autohtone, cu dreptul comunitar.
Pe noi ne intereseaz` la ora actual` foarte mult [i
jurispruden]a cur]ii de la Luxemburg. Chiar dac`
Romånia nu este membr` a Uniunii Europene, s` nu
uit`m c` [i jurispruden]a acestei cur]i face parte din
achiul comunitar [i în aceste condi]ii este firesc ca
s` cunoa[tem [i aceast` jurispruden]`, nu numai
jurispruden]a Cur]ii Europene a Dreptului Omului de
la Strasbourg, care ne preocup` mult mai dureros
uneori, pentru c` acolo sunt schimbate o serie de
solu]ii pronun]ate de instan]ele noastre [i pronun]ate
în condi]ii nu tocmai bune de c`tre unele instan]e
romåne[ti, motiv pentru care Romånia a [i fost
obligat`, vorbesc de statul romån, s` pl`teasc`
desp`gubiri unor cet`]eni care au fost leza]i prin
abuzurile unor institu]ii ale statului.
{i mi se pare c` este o chestiune fireasc` [i motivul
pentru care [i noi trebuie s` cunoa[tem mai bine

jurispruden]a instan]ei europene, întåi de toate
jurispruden]a Cur]ii de la Strasbourg. Din p`cate se
dovede[te în practic` c` nici instan]ele judec`tore[ti,
nici avoca]ii, nici notarii nu întotdeauna cunosc
jurispruden]a Cur]ii Europene a Drepturilor Omului.
{i acest lucru rezult` chiar din solu]iile care au fost
acolo pronun]ate în leg`tur` cu Romånia.
De aceea, personal cred c` una din priorit`]ile

momentului este tocmai asimilarea
jurispruden]ei Cur]ii Europene de la
Strasbourg de c`tre toate instan]ele,
de c`tre to]i juri[tii, inclusiv de c`tre
avoca]i care, în ap`r`rile lor, s`
poat` prezenta tezele pe care le
preiau din jurispruden]a acestei
Cur]i în condi]iile în care,
deocamdat`, singura instan]` din
Romånia care s-a dovedit a fi
ata[at` [i cunosc`toare temeinic a
solu]iilor pronun]ate, a practicii
Cur]ii de la Strasbourg, s-a dovedit a
fi Curtea Constitu]ional`. Deci,
trebuie s` extindem cunoa[terea
jurispruden]ei Cur]ii de la Strasbourg
[i la celelalte instan]e.

S.C.: Cum vede]i venirea pe pia]a
român` a avoca]ilor, a reprezen-
tan]elor firmelor de consultan]`
juridic` din alte ]`ri?
Avoca]ii  str`ini  nu pot activa în
România decât în “rela]ie de
colaborare cu  avoca]ii  români”.

Este aceasta în conformitate cu legislatia european`
sau interna]ional`, sau este o ”protejare” a
avoca]ilor proprii?

G-I.C.: Un punct important al condi]iilor legate de
aderare pe plan legislativ este tocmai punerea de
acord a legisla]iei romåne[ti cu exigen]ele dreptului
comunitar, inclusiv în privin]a reglement`rii
profesiilor juridice liberale pentru eliminarea
discrimin`rilor.
{i întrebarea dumneavoastr` vizeaz` tocmai acest
aspect. Exist` o preocupare, chiar este în curs de
elaborare un proiect de reglementare, de modificare
de fapt, a legii de exercitare a profesiei de avocat,
de c`tre Ministerul Justi]iei, îns` în mod firesc
aceast` reglementare nu poate fi f`cut` f`r` o
consultarea prealabil`, ceea ce am sugerat [i eu, a
Uniunii Avoca]ilor din Romånia, care reprezint`
profesia, [i binen]eles [i a tuturor barourilor, pentru
c` trebuie s`-[i spun` [i ei cuvåntul, care sunt
convins c` va fi în sensul exigen]elor pe care le
manifast` Uniunea European` în acest cåmp.

S.C.: În 1996 vi s-a acordat de c`tre Marea Loje
Na]ional` Francez` din Paris ”pentru calit`]ile sale
deosebite-recunoscute inclusiv de organismele
europene cu care a colaborat fructuos pentru
România în perioada în care a fost ministru de
justi]ie”, cea mai înalt` distinc]ie masonic`: Marea
Medalie de Merite ”Alexandru Ioan Cuza-
Princeps”, medalie acordat` pân` acum numai M.S.
Regele Mihai; vi s-a oferit desemenea [i o Diplom`,
care v` ofer` titlul de membru ”ad honores”.
Cunoa[te]i bine aceast` organiza]ie, care-i este
filozofia, care-i sunt principiile, etc. Întrebarea mea
are ca scop ca s` m` fac` pe mine s` în]eleg
atitudinea românului de rând, ba chiar [i a unora mai
cultiva]i, fa]` de francmasonerie. Dac` spui cuiva
c` e[ti membru Rotary sau Zonta, atitudinea este
pozitiv`, chiar dac` nu se [tie prea mult despre
aceste cluburi; dac` întrebi îns` despre masonerie,
atunci atitudinea este de team`, de neacceptare. De
ce crede]i c` exist` aceast` atitudine?

G-I.C.: Datorit` unor prejudec`]i, care nu se
schimb` peste noapte. La ora actual`, putem spune
c`, cu mici excep]ii, percep]ia publicului romånesc
despre masonerie a devenit din ce în ce mai corect`.
Este foarte adev`rat, imediat dup` '89 au existat
remini[cen]ele unei anumite p`reri care a fost
încet`]enit` în aceast` ]ar` despre masonerie, care

”Este un lucru trist, c`ci, din p`cate pentru Romånia, oamenii nu prea mai au
suficien]i bani pentru a-[i putea permite s`-[i cumpere c`r]i”.
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